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WIADOMOSCI
Z RATUSZA

SOLECKIÈ

W rocznicę napaści ZSRR na Polskę 17 
września 1939 r., władze samorządowe 
zaprosiły do udziału w uroczystości 
upamiętniającej ofiary sowieckiej agresji. 
Delegacje spod urzędu przemaszerowały pod 

Pomnik Niepodległości, gdzie złożyły 
wiązanki i zapaliły znicze. Tę trudną historię 
sprzed 85. lat przypomniał Łukasz Wojtecki, 
pracownik Muzeum Solca. Wspomniał przy 
tym o dwóch mieszkańcach naszego miasta, 
ofiar zbrodni katyńskiej – Zdzisławie 
Gierlińskim, nauczycielu z Kabatu oraz 

o  Henryku Hoffmanie ,  p racowniku 
Komunalnej Kasy Oszczędności. Wiązanki 
złożyli przedstawiciele samorządu, firm, 
instytucji oraz młodzież szkolna. Z kolei na 
27 września zaplanowano uroczystości 
w Dniu Podziemnego Państwa Polskiego. 
Zbiórka delegacji przed urzędem o godz. 
16.50. Następnie udział we mszy świętej 
w kościele  pw. św. Stanisława Biskupa 
i Męczennika. Po mszy uroczyste złożenie 
wiązanek przy Pomniku Upamiętniającym 
Żołnierzy Armii Krajowej.

Projekty list osób uprawnionych do 
z a w a r c i a  u m o w y  n a j m u  l o k a l u 
mieszkalnego na czas nieoznaczony 
i lokalu socjalnego na czas oznaczony 

będą wywieszone na tablicy ogłoszeń 
w urzędzie w terminie od 30 września do 
14 października br. Uwagi i zastrzeżenia do 
projektów list można składać w formie 
pisemnej w kancelarii ogólnej urzędu 
( p a r t e r )  w  t e r m i n i e  o d  1 5  d o 
29 października 2024 r. Po rozpatrzeniu 
zgłoszonych uwag i zastrzeżeń i ich 
os ta tecznym za twierdzen iu  p rzez 
burmistrza, listy osób zostaną podane do 
publicznej wiadomości poprzez ich 
wywieszen ie  na  tab l icy  og łoszeń 
w terminie do 30 listopada 2024 r.

Projekty list
mieszkaniowych

SESJA RM

Porządek
obrad

S i ó d m ą  s e s j ę  r a d y  m i e j s k i e j 
z a p l a n o w a n o  n a  2 7  w r z e ś n i a  z 
następującym porządkiem obrad:

ŘPodjęcie uchwały w sprawie zmiany 
budżetu Gminy Solec Kujawski na 2024 
rok.

ŘPodjęcie uchwały w sprawie zmiany 
wieloletniej prognozy finansowej Gminy 
Solec Kujawski na lata 2024 – 2043.

ŘPodjęcie uchwały w sprawie trybu 
prac nad projektem uchwały budżetowej. 

ŘPodjęcie uchwały w sprawie zmiany 
uchwały w sprawie delegowania radnego 
Rady Miejskiej w Solcu Kujawskim do 
Rady Bibliotecznej działającej przy 
Bibliotece Publicznej w Solcu Kujawskim 
na kadencję 2023 – 2026.

ŘPodjęcie uchwały w sprawie zmiany 
uchwały w sprawie delegowania radnego 
Rady Miejskiej w Solcu Kujawskim do 
Rady Programowej działającej przy 
Soleckim Centrum Kultury w Solcu 
Kujawskim na kadencję 2023 – 2026. 

ŘWolne głosy i wnioski.
Początek sesji o godz. 13.00.

Sesję można śledzić na żywo – 
www.soleckujawski.pl zakładka      
e-sesja. Tam również znajdują się 
materiały archiwalne.

Dokończenie na str. 2

Solecczanie włączyli się do pomocy 
m i e s z k a ń c o m  w o j e w ó d z t w a 
d o l n o ś l ą s k i e g o ,  t a k  t r a g i c z n i e 
doświadczonych przez tegoroczną 
powódź. Zbiórkę darów dla powodzian 
z o r g a n i z o w a ł o  S t o w a r z y s z e n i e 
Wspierania Rodzin we współpracy 
z Centrum Usług Społecznych. Potrzebne 
były żywność, artykuły higieniczne, woda 
butelkowana, latarki, baterie, powerbanki, 
koce, śpiwory, ręczniki, środki i materiały 
opatrunkowe. Transport do Lądka Zdroju 
i okolicznych miejscowości zorganizowała 
Grupa Bizon. Jak relacjonują na swoim 
profilu w mediach społecznościowych, 
konwój z darami dotarł na miejsce 
19 września. Do potrzebujących trafiło 
prawie siedem ton darów. Zorganizowanie 
pomocy nie byłoby możliwe, gdyby nie 
wsparcie i zaangażowanie soleckich firm 
między innymi: Drobex, AUTO-Serwis 
Otorowo 45, Auto-Serwis Podstawowa 
Stacja Kontroli Pojazdów, Autos, Max Car, 
West House Domy z drewna, NOVOL, 
Rücken. Materace premium dla dzieci, 

Pomogliśmy
powodzianom

W rocznicę
agresji
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Julia Jaskot ,  os iemnastoletnia 
s k r z y p a c z k a ,  m i e s z k a n k a  S o l c a 
Kujawskiego, zdobyła tytuł „Osobowości 
Roku 2023” powiatu bydgoskiego 
w kategor i i  KULTURA. Ju l ia  jes t 
absolwentką soleckiej szkoły muzycznej. 
Obecnie uczy się w Państwowym Zespole 
Szkół Muzycznych w Bydgoszczy. Na 
swoim koncie ma sukcesy w wielu 
k o n k u r s a c h  m i ę d z y n a r o d o w y c h 
i ogólnopolskich.

Brała również udział w I edycji i była 
koncertmistrzynią III edycji Orkiestry 
4Young Filharmonii Pomorskiej pod 
dyrekcją Adama Sztaby. Koncertmistrzyni 
Orkiestry Państwowego Zespołu Szkół 
Muzycznych w Bydgoszczy, uczestniczka 
Lus ławick ie j  Ork ies t ry  Ta len tów 
organizowanej przez Narodowe Centrum 
Muzyki Krzysztofa Pendereckiego 
w Lusławicach oraz wielu warsztatów 
i kursów mistrzowskich. Występowała 
w projekcie Cztery Pory Roku z Mistrzem 
u boku maestro Mariusza Patyry. Julia jest 

również zaangażowana w wiele projektów 
organizowanych w naszym województwie 
i całej Polsce, z chęcią pomaga i wspiera 
wiele inicjatyw społecznych.

Plebiscyt organizują dzienniki i portale 
internetowe wydawnictwa Polska Press, 
w naszym regionie to między innymi 
Gazeta Pomorska, Express Bydgoski 
i Nowości Toruńskie.

Gala podsumowująca plebiscyt odbyła 
się 10 września w Wojewódzkim Ośrodku 
Animacji Kultury w Toruniu.

W drugiej połowie października 
w naszym mieście będzie fetowany pewien 
jubileusz. Dla wielu solecczan będzie on 
m o m e n t e m  d u m y  i  r a d o ś c i . 
1 8  p a ź d z i e r n i k a  K l u b  S e n i o r ó w 
„Szarotka” będzie obchodził swoje 50. 
urodziny. Jak dowiedzieliśmy się od 

Sigrun Wojtkowiak, przewodniczącej 
zarządu k lubu,  przygotowania  do 
jubileuszowego spotkania, zaplanowanego 
na  18  paźdz ie rn ika  w res taurac j i 
„Jaskiniowej” idą pełną parą. Mają w nim 
uczestniczyć delegacje z zaprzyjaźnionych 
klubów seniora, władze miasta, seniorzy 
z „Szarotki”. W programie uroczystości 
p r z e w i d z i a n o  m i ę d z y  i n n y m i 
sprawozdanie z działalności klubu, a także 
zabawę przy muzyce. Wiemy, jak seniorzy 
potrafią się bawić, więc jubileusz na pewno 
będzie udany. Tego życzymy.

Nadchodzi
jubileusz

Pani Longinie Szczęsnowicz 
najserdeczniejsze wyrazy współczucia

z powodu śmierci

MAMY

przekazują

Koleżanki i koledzy
z Klubu Seniora „Szarotka”

Osobowość
roku

Polimex Profil, Nadleśnictwo Solec 
Kujawski i wielu innych instytucji. 
W gronie wspierających zbiórkę dla 
powodzian byli  także pracownicy 
soleckiego urzędu, którzy przekazali dary 
za kwotę 1800 zł. Zbiórkę na rzecz 
p o w o d z i a n  w s p i e r a  t a k ż e  u r z ą d 
wojewódzki. Wydział Bezpieczeństwa 

Pomogliśmy
powodzianom
Dokończenie ze str. 1

i  Z a r z ą d z a n i a  K r y z y s o w e g o 
Wojewódzkiego Centrum Zarządzania 
Kryzysowego Kujawsko – Pomorskiego 
Urzędu Wojewódzkiego w Bydgoszczy 
poinformował o uruchomieniu adresu 
p o c z t y  e l e k t r o n i c z n e j 
powodzianie@duw.pl, na który można 
kierować oferty  dotyczące pomocy dla 
powodzian z  terenu województwa 
dolnośląskiego.

W skrócie

Żłobek ma otwarte drzwi
Niepubliczny Żłobek „Kubusiowy 

Zakątek” (ul. T. Kościuszki 12) zaprasza do 
odwiedzenia placówki 28 września br. 
w godzinach od 10.00 – 12.00. Tego dnia 
podczas Drzwi Otwartych będzie można 
zobaczyć w jakich warunkach nasze 
pociechy spędzają czas na zabawie i nauce. 
Podczas wizyty będzie można porozmawiać 
z dyrekcją między innymi o rządowym 
wsparciu w ramach „Aktywny rodzic”. 
Zakłada on zwiększenie dostępności do 
żłobków i możliwość zwolnienia z opłaty 
czesnego.

Pierwsza sesja
Termin pierwszej sesji Soleckiej Rady 

Seniorów zaplanowano na 3 października. 
Odbędzie się ona w sali konferencyjnej 
urzędu. Początek o godz. 10.00.

Posiedzenie komisji sejmowej
Podczas posiedzenia sejmowej, stałej 

Komisji Gospodarki Morskiej i Żeglugi 
Śródlądowej, posłowie mieli w planie 
omówienie kilku zagadnień dotyczących 
między innymi naszej gminy. Program 

przewidywał przedstawienie przez resort 
infrastruktury informacji na temat budowy 
nabrzeża przeładunkowego na Wiśle w Solcu 
Kujawskim, odbudowy ostróg na odcinku od 
naszego miasta do ujścia Wisły oraz 
organizacj i  przeładunku elementów 
wielkogabarytowych dla projektowanej 
e l e k t r o w n i  j ą d r o w e j  w  K o n i n i e 
z wykorzystaniem przyszłego nabrzeża 
przeładunkowego w Solcu Kujawskim.

Lasy społeczne
Ministerstwo Klimatu i Środowiska 

s tworzyło program mający na celu 
zwiększenie ochrony lasów poprzez 
wyznaczenie w rejonach dużych miast 
terenów leśnych, będących wartościowymi 
społecznie i ekologicznie. Na liście znalazły 
się największe nadleśnictwa w rejonie 
Bydgoszczy i Torunia, w tym także 
Nadleśnictwo Solec Kujawski. Do końca 
października ma zostać wypracowany model 
lasów społecznych, mający być wzorem do 
naśladowania w innych częściach kraju. 
Nowe podejście do zarządzania lasami 
zakłada zwiększenie ich dostępności dla 
m i e s z k a ń có w.  W n a s zy m  r e g io n i e 
konsultacje społeczne w tej sprawie odbędą 
się 1 października (od godz. 16.00). 
Zaplanowano je na Przystani Bydgoszcz. 
Mają dotyczyć lasów leżących na południe 
od Bydgoszczy,  w tym w soleckim 
nadleśnictwie.
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W  P r z e d s z k o l u 
Publicznym Promyczek 
o d b y ł y  s i ę  I g r z y s k a 
Olimpijskie im. Johna 
Damskiego .  Tego dnia 
w przedszkolu było bardzo 
sportowo. A to wszystko za 
sprawą patrona igrzysk, 
który odznaczony został 
tytułem „Sprawiedliwy 
wśród Narodów Świata”. 
Dzieci, dzięki pięknej lekcji 
historii przeprowadzonej 
p r z e z  Ł u k a s z a 
Wojteckiego z Muzeum 
Solca im. Księcia Przemysła 
d o w i e d z i a ł y  s i ę ,  j a k 
ważnym człowiekiem był 
J .  D a m s k i  o r a z ,  j a k 
związany był ze sportem. 
Dlatego też idąc w ślady 
naszego bohatera dzieci 
d z i e l n i e  p o k o n y w a ł y 
wszys tk i e  o l imp i j sk i e 
konkurencje sportowe. Nie 
z a b r a k ł o  z a w o d ó w 
lekkoatletycznych z biegiem 
na 20 m, rzutem do celu, 
a także zaciętego meczu 
p i ł k i  n o ż n e j  p r z y 
fantastycznym dopingu 
wszystkich przedszkolaków.

Olimpiada w Promyczku

Tak przedstawiają się wyniki wyborów 
pozostałych zarządów osiedli ,  rad 
sołeckich i sołtysów na kadencję 2024 – 
2029, przeprowadzonych na zebraniach 
mieszkańców, które odbyły się w okresie od 
11 do 23 września.

Zarząd Osiedla Staromiejskiego:
Maria Kubiak (przewodnicząca), 

Jowita Dec (zastępca przewodniczącego), 
Ryszard Wojciechowski,  Andrzej 
Grochal, Krzysztof Grzona.

Rada Sołecka i sołtys Sołectwa 
Otorowo – Makowiska:

M i k o ł a j  P a s t u r c z a k 
(przewodniczący), Celina Socha – Wiącek 
(zastępca przewodniczącego), Justyna 
Parii – Fryszke, Mateusz Walukiewicz, 
G r a ż y n a  Wa l u k i e w i c z ,  Wi e s ł a w 
Machowski ,  Bartosz  Chojnacki . 
Sołtysem został Dariusz Chojnacki.

Zarząd Osiedla Toruńskiego:
J o a n n a  Z a k r z e w s k a 

(przewodnicząca) ,  Tomasz  Pacek 
(zastępca przewodniczącej), Wojciech 
E l s z y n  ( s e k r e t a r z ) ,  M a ł g o r z a t a 
Lewandowska, Magdalena Menczyńska 
– Tarzyńska, Katarzyna Stamm, Justyna 
Zielińska. 

Rada Sołecka i sołtys Sołectwa 
Kujawska:

Piotr Grenda (przewodniczący), 
M a r z a n n a  S z e w c z y k  ( z a s t ę p c a 
przewodniczącego), Natalia Przybył 
(sekretarz), Bożena Szuman, Magdalena 

Przybysz, Renata Rybińska, Angelika 
Popławska. Funkcję sołtysa będzie pełniła 
Halina Franaszczuk.

Rada Sołecka i sołtys Sołectwa 
Chrośna:

Damian Frontczak (przewodniczący), 
K a t a r z y n a  K o t l ę g a  ( z a s t ę p c a 
przewodniczącego), Zofia Błochowiak, 
Bogdan Gral, Marcin Cherek. Sołtysem 
będzie Marek Łukaszewski.

Jako ostatnie, zaplanowano wybory 
zarządu Osiedla Rudy. W następnym 
numerze przedstawimy ich wynik.

Pokierują zarządami osiedli
i sołectwami

K i e d y  t e n  n u m e r  „ S o l e c k i c h 
Wiadomości z Ratusza” się ukaże, powinna 
być znana lista projektów zgłoszonych do 
Soleckiego Budżetu Obywatelskiego. 
H a r m o n o g r a m  r e a l i z a c j i  S B O 
przewidywał, iż weryfikacja wniosków 
zakończy się 24 września, a wstępną listę 
projektów dopuszczonych do głosowania 
oraz projektów niedopuszczonych do 
głosowania poznamy 25 września. Poniżej 
drukujemy listę wszystkich projektów, 
jeszcze przed weryfikacją.

Projekty inwestycyjne: Uzupełnienie 
chodnika z kostki betonowej przy ul. 
N o w e j ;  S k w e r  7 0 0 -  l e c i a  -  p a r k 
kieszonkowy przy ul. Wolności; Wybieg 

dla psów ze strefą treningowo - rekreacyjną 
P s i  R a j  n a  O s i e d l u  To r u ń s k i m ; 
Reaktywacja placu zabaw przy dawnym 
przedszkolu w Otorowie; Budowa altany 
rekreacyjnej przy świetlicy wiejskiej 
w Chrośnie; Budowa ogólnodostępnego 
parkingu przy ul. Adama Mickiewicza 
wraz z infrastrukturą towarzyszącą oraz 
zagospodarowaniem terenów zielonych, 
znajdujących się w sąsiedztwie parkingu; 
„Uwolnij stres - zielona strefa relaksu” 
przy ul. Ugory; Budowa placu zabaw przy 
ul. Robotniczej; „Rozbawieni bez barier” 
na Osiedlu Toruńskim; „Spotkajmy się 
przy ognisku w jagódkowym środowisku” 
- Świetlica Jagódka.

Projekty nieinwestycyjne: Zdrowe 
koty wolno żyjące naszym wspólnym 
dobrem; Makowianka ożywa. Organizacja 
warsztatów ornitologicznych i wydarzeń 
o k o l i c z n o ś c i o w y c h  w  ś w i e t l i c y 
Makowiska; Zielona Szkoła nr 1 w Solcu 
Kujawskim - nasadzenia drzew; Kwitnąca 
Szkoła nr 1 w Solcu Kujawskim - 
nasadzenia krzewów; Szkolne warsztaty 
psychologiczne „W świecie emocji”; 
D z i e ń  d z i e c k a  n a  w e s o ł o  – 
ul. Słowackiego; Kolorowe chodniki – 
okolica Szkoły Podstawowej nr 4; Soleckie 
kino pod chmurką – teren nad Wisłą 
„Salina”; Fizjoterapia dla soleckich 
s e n i o r ó w  k l u c z e m  d o  w i ę k s z e j 
sprawności; Zachipowany zwierzak to 
bezpieczny zwierzak; Kino letnie „Pod 
Chmurką” teren nad Wisłą „Salina”; 
Pozbierajmy razem śmieci i drzewa 
posadzą  dz iec i  –  Os ied le  Leśne ; 
J a d ł o d z i e l n i a  s o l e c k a  p r z y 
ul. 29 Listopada.

Podanie do publicznej wiadomości 
o s t a t e c z n e j  l i s t y  p r o j e k t ó w 
dopuszczonych do głosowania oraz 
projektów niedopuszczonych do 
głosowania nastąpi 9 października.

Solecki Budżet Obywatelski
- projekty przed weryfikacją

 -
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W piękne, słoneczne popołudnie naprzeciw 
siebie stanęły dwie żądne zwycięstwa drużyny: 
gospodarzy – KS "Unja" Związku Strzeleckiego 
w Solcu Kujawskim oraz gości z reprezentacji 
Retro Ligi. W drużynie z Solca wystąpili byli 
zawodnicy  so leck ie j  Uni i ,  na tomias t 
reprezentacja  Retro Ligi  składała  s ię 
z zawodników reprezentujących kluby: WKS 37 
Pułk Piechoty Kutno, WKS 10 Pułk Piechoty 
Łowicz, WKS 42 Pułk Piechoty Białystok, 
Strzelec Białystok, LKS Lechja Lwów oraz 
Czarnych Lwów. Wydarzenie odbyło się 
w ramach Europejskich Dni Dziedzictwa, 
a okazją do tegorocznego spotkania była 
przypadająca w tym roku setna rocznica 
powstania Unii Solec Kujawski.

Spotkanie obejrzało z trybun kilkuset 
kibiców, wśród których byli i tacy, którzy 
dop ingowal i  zawodników w s t ro jach 
nawiązujących do lat 20. i 30. XX wieku. 
Z kronikarskiego obowiązku dodajmy, że 
d rużyna  gospodarzy  zwyc ięży ła  3 :0 , 
a wszystkie bramki dla solecczan zdobył 
Szymon Raczyński. Obydwa zespoły zostały 
wyprowadzone na płytę boiska przez młodych 
piłkarzy Unii oraz Wisełki Solec Kujawski. 

Mecz symbolicznie rozpoczęli byli zawodnicy, 
a następnie trenerzy Unii Zbigniew Stalmirski 
i Henryk Szwedowski. Sędzią zawodów był 
Aleksander Nowicki. Zaciętej sportowej 
rywalizacji na boisku towarzyszyła muzyka 
z dwudziestolecia międzywojennego.

Po spotkaniu, kapitanowie obu drużyn 
otrzymali pamiątkowe puchary ufundowane 
przez Urząd Miejski w Solcu Kujawskim, który 
był współorganizatorem meczu. Trofea wręczył 
Adam Michalak, burmistrz Solca Kujawskiego. 
Wydarzenie odbyło się dzięki współpracy 
i pomocy ze strony KS Unii Drobex Solec 
Kujawski, Wisełki Solec Kujawski, Ośrodka 
Sportu i Rekreacji w Solcu Kujawskim, GRS 
OP Bizon Solec Kujawski, Soleckiego Centrum 
Kultury oraz Telewizji Solec. Organizatorzy 
spotkania  dz iękują  także  Michałowi 
Kowalewskiemu, za pomoc w zestawieniu 
składu i przygotowanie drużyny KS "Unja" do 
meczu. Mecz Retro odbył się 8 września br. na 
stadionie OSiR.

Mecz w stylu
retro

Zwiedzaniem saloniku Ireny Santor 
w soleckiej bibliotece i muzeum straży 
w naszej OSP rozpoczęły się obchody 20-lecia 
Klubu Turystów Pieszych „Horyzont”. Później 
kroki wiodły ścieżką edukacyjną „Śladami 
Powstania Wielkopolskiego”, by doprowadzić 
turystów na część oficjalną jubileuszowych 
uroczystości do altany przy nadleśnictwie. Tam 
prezes zarządu klubu Łukasz Wojtecki został 
uhonorowany Srebrną Honorową Odznaką 
Polskiego Towarzystwa Turystyczno – 
Krajoznawczego. Odznakę wręczył Jacek 
Treichel ,  sekretarz generalny PTTK. 
Zacznijmy jednak od początku.

Założycielem klubu był Krzysztof 
Skorupka. Zebranie założycielskie odbyło się 
w październiku 2004 r. w hali OSiR. 
Początkowo klub był zrzeszony w Oddziale 
Miejskim w Bydgoszczy. Następnie w Solcu 
Kujawskim powstał Oddział Puszczański 
PTTK, ale działał bardzo krótko, turyści byli 
też zrzeszeni w Oddziale Miejskim w Toruniu. 
Jak wspomina Ł. Wojtecki, o istnieniu klubu 
dowiedział się z prasy – Soleckich Wiadomości 
z Ratusza i Soleckiego Peryskopu. W 2009 r. 
spotkał w muzeum K. Skorupkę, który był tam 
częstym gościem, gdyż w budynku przy 
ul. Toruńskiej 8 klub miał swoją siedzibę.

- Zainteresowałem się, nawiązałem 
rozmowę i zapytałem o cel jego tak częstych 
wizyt. Okazało się, że reprezentuje klub 
„Horyzont”. Ponieważ wcześniej nie brałem 
udziału w turystycznych wędrówkach, 
zapytałem, czy mogę się przyłączyć. Pierwszą 
trasę zaliczyłem w marcu 2009 r., a członkiem 
PTTK i klubu zostałem w maju tegoż roku. 
Bardzo szybko trafiłem do zarządu klubu. 
Najpierw byłem sekretarzem, a w 2012 r. 

zostałem prezesem, gdyż K. Skorupka chciał 
przekazać pałeczkę komuś młodszemu – 
wspomina Ł. Wojtecki.

W latach 2009 – 2011, na kiedy przypadło 
apogeum działalności „Horyzontu”, klub 
organizował około 50. rajdów rocznie. 
Bywało, że odbywały się dzień po dniu – 
i w sobotę i w niedzielę. Grupa liczyła od kliku 
do kilkunastu osób. Dzisiaj „Horyzont” 
kojarzy się z kilkoma sztandarowymi rajdami. 
Należą do nich najstarszy z tej grupy Rajd 
Długodystansowy „Tamtendyk” (około 42 
km). Jego pierwsza edycja odbyła się w 2011 
r., a dziś jest takim klasykiem turystyki pieszej 
w Puszczy Bydgoskiej. Bierze w nim udział 
kilkudziesięciu uczestników. Tak długo, jak 
działał Szkolny Klub Krajoznawczo – 
Turystyczny „Pędziwiatry” prowadzony przez 
Ewę Kubicką i Alinę Macyszyn, po puszczy 
wędrowało sporo soleckich gimnazjalistów. 
Przez jakiś czas regularnie w rajdzie brali też 

udział młodzi harcerze. Drugą imprezą 
kojarzącą się z soleckim klubem jest Rajd 
Pamięci kapitana Alojzego Bruskiego 
pseudonim „Grab”. Jego pomysłodawcą był 
Rafał Kubiak, dyrektor muzeum. W tym roku 
była dziesiąta edycja rajdu. Od 2011 r. w lipcu 
lub w sierpniu odbywa się wakacyjny rajd do 
Ostromecka (około 25 km). I kolejna impreza, 
którą turyści piesi chcą by stała się cykliczna 
i kojarzyła z KTP „Horyzont” to Rajd Pamięci 
Powstania Wielkopolskiego. Od kliku lat we 
wrześniu jest też organizowany rajd pamięci bł. 
Czesława Jóźwiaka.

- W przyszłym roku będzie piętnasty 
„Tamtendyk” i bardzo zależy mi, żeby młodzież 
z Gniewkowa, która w nim bierze udział, 
zakończy ła  ra jd  w Solcu  Kujawskim 
i zobaczyła jego atrakcje. Tym bardziej, 
że w 2025 r. przypada 700-lecie naszego 
miasta. Chcielibyśmy się włączyć w obchody 
tego jubileuszu – podkreśla Ł. Wojtecki.

Turyści z Solca Kujawskiego biorą także 
udział w rajdach organizowanych przez inne 
kluby. Ł. Wojtecki wskazał na Zimowy Rajd 
Pomorski „Stolemy” i wiosenną edycję 
„Kluka”. W październiku wyruszą na trasę 
r a jdu  upamię tn i a j ącego  b ł .  J e r zego 
Popiełuszkę.

Pandemia spowodowała przerwanie 
wspólnych relacji z innymi klubami, jak na 
przykład z gdańskim klubem Bąbelki, 
organizatorem „Stolemów”.

Obecnie KTP „Horyzont” jest zrzeszony 
w Oddziale PTTK przy Klubie Inspektoratu 
Wsparcia Sił Zbrojnych, dawniej przy 
Pomorskim Okręgu Wojskowym. Jest to 
jedyny klub spoza Bydgoszczy. Od 2022 r. 
prezesem oddziału jest Ł. Wojtecki. Wynika to 
z doceniania działalności soleckiego klubu. 
„Horyzont” był np. dwukrotnie wyróżniony 
tytułem klubu roku działającego przy 
wojskowych oddziałach PTTK. W listopadzie 
w Muzeum Solca będzie otwarta wystawa 
poświęcona „Horyzontowi”. Ł. Wojtecki 
podkreś la  dobrą  współpracę  właśnie 
z muzeum, nadleśnictwem, urzędem.

Klub liczy piętnastu członków. Prezes 
podkreśla jednak, że w rajdach może 
uczestniczyć każdy zainteresowany. Nie trzeba 
być członkiem klubu. Rajdy są otwarte 
i bezpłatne. Prezes marzy o tym, aby w klubie 
znalazły się też inne osoby, które mogą 
prowadzić rajdy. Fajnie byłoby, aby ludzie miło 
wspominali udział w rajdach, chętnie w nich 
uczestniczyli teraz i w przyszłości. Jak mówi 
prezes – do zobaczenia na szlaku. I oby te 
jubileuszowe życzenia się spełniły.

Z.Stefański

Do zobaczenia
na szlaku
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W pierwszym półroczu zakończyła się 
budowa wodociągu w ul. Wyczółkowskiego. Na 
sąsiedniej ulicy – Buczkowskiego – powstanie 
c iąg  dalszy  s iec i  wodociągowej  oraz 
kanal izacyjnej .  O tych i  pozosta łych 
inwestycjach realizowanych przez Zakład 
Gospodarki Komunalnej rozmawialiśmy 
z Sebastianem Wryczą, prezesem ZGK.

Jak się dowiedzieliśmy, inwestycja na 
odcinku od ul. Strumykowej do Buczkowskiego 
została zakończona. Odbiór przez nadzór 
budowlany i urząd nastąpił na koniec sierpnia. 
Żeby można było rozpocząć wpinanie do sieci 
nowych użytkowników, musi być zakończona 
procedura przekazania ZGK wodociągu 
w użytkowanie. Prezes ocenia, że formalności 
z o s t a n ą  z a k o ń c z o n e  w  p a ź d z i e r n i k u 
i mieszkańcy będą mogli przyłączać swoje 
nieruchomości do wodociągu. Większość z nich 
ma już wykonane projekty przyłączenia. Na tym 
odcinku wybudowano też kanalizację sanitarną, 
jednak do wykonania pozostał ostatni fragment 
wraz z budową tłoczni ścieków.

- Ponieważ inwestycja ta nie była ujęta 
w wieloletnim planie inwestycyjnym, musimy 
zebrać pieniądze na sfinansowanie zadania. Jest 
to koszt około 200 tys. zł netto. Chcielibyśmy 
zakończyć ten etap w pierwszym kwartale 
przyszłego roku – zaznaczył S. Wrycza. 

Kolejną, bardzo ważną dla mieszkańców, 
inwestycją jest modernizacja stacji uzdatniania 
wody w Chrośnie. Projekt zadania opracował 
ZGK, natomiast inwestorem jest gmina, która, 
pozyskała środki z Polskiego Ładu. 16 września 
przekazano plac budowy firmie zewnętrznej, 
która wygrała przetarg. Jak podkreśla prezes 
ZGK, po zakończeniu inwestycji sytuacja 
z zabezpieczeniem w wodę zdatną do spożycia 
i na potrzeby przeciwpożarowe z pewnością się 
polepszy. Modernizacja jest konieczna, 
ponieważ wydajność stacji w okresie letnim, 
kiedy pobór wody jest duży, nie pozwalała na jej 
magazynowanie. Sytuacja ta wpływała też na 
występowanie przekroczeń żelaza i manganu 
w wodzie oraz – okresowo – na spadki ciśnienia 
w sieci. Dodajmy, że stacja powstała 30 lat temu. 
Po wykonaniu modernizacji  wszystkie 
parametry uzdatnionej wody i sieci powinny być 
prawidłowe..

To jednak nie są wszystkie inwestycje 
prowadzone przez spółkę. Kończy się budowa 
kanalizacji sanitarnej w ul. Jagodowej. Na 
początku października będzie zamontowana 
t łocznia ścieków. Jest  to ostatni  etap 
zaplanowanych prac. Później już tylko odbiory 
i rozliczenie pożyczki preferencyjnej uzyskanej 
na ten cel z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej w Toruniu. 
Pod koniec roku mieszkańcy będą informowani 
o możliwości przyłączenia się do sieci 
kanalizacji sanitarnej. Następną inwestycją 
zaplanowaną jeszcze na ten rok jest remont 
komory z zasuwą na Osiedlu Toruńskim, koło 
tzw. rowka.

- Przygotowujemy się też do zakończenia 
pro jek tu  budowy s iec i  wodociągowej 
w ul. Leśnej na odcinku od Buczkowskiego 
do Nadbornej. Spółka planuje wykonać bajpas, 
umożliwiający w razie awarii wodociągu 
w ul. Leśnej, dostarczanie wodę z sieci 
w ul. Średniej, czyli od drugiej strony – wyjaśnił 
prezes Wrycza.

Jest to istotne przed planowanym przez 
Zarząd Dróg Wojewódzkich remontem 
ul. Leśnej wraz z budową ronda na styku ulic 
Leśnej, Ugory i Powstańców. Jeśli w trakcie 
tych prac wykonawca uszkodziłby wodociąg, 
będzie rezerwowe zasilanie mieszkańców 
w wodę pitną. ZGK ma w planie wykonanie tego 
650-metrowego odcinka jeszcze w tym roku. 

ZGK opracowuje też obecnie harmonogram 
inwestycji na 2025 rok.

- Po zatwierdzeniu przez Państwowe 
Gospodarstwo Wodne Wody Polskie taryf za 
dostarczanie wody i odprowadzanie ścieków 
możliwe jest powolne modernizowanie majątku 
spółki, w tym infrastruktury sieciowej. Taryfy 
nie były zmieniane przez trzy lata, a w tym czasie 
rosły koszty eksploatacji sieci. Teraz sytuacja 
zacznie się poprawiać, co pozwoli na 
rozpoczęcie nowych inwestycji. Planujemy w 
przyszłym roku wykonać wodociąg w ul. 
Buczkowskiego – od Wyczółkowskiego do 
Leśnej. Chcemy także wykonać odwiert na 
drugą studnię przy stacji uzdatniania w 
miejscowości Chrośna, a w pierwszym kwartale 
sieć wodociągową w Otorowie - od Strugi 
Młyńskiej do „Czarnej Warszawy” - dodał nasz 
rozmówca.

Cały czas będą wymieniane wodomierze na 
przystosowane do montażu nakładek, 
umożliwiających zdalne odczyty. Na dziś 
mamy 1400 takich wodomierzy z 2500 
zainstalowanych w całym Solcu. Koszt 
nakładek jest niemały, stąd ich montaż trzeba 
rozłożyć w czasie.

Z  j e d n e j  s t r o n y  c o d z i e n n o ś ć 
funkcjonowania zakładu to planowanie i 
realizacja inwestycji, z drugiej jednak strony 
nieodłącznym elementem działalności ZGK 
jest również usuwanie bieżących awarii. Kiedy 
rozmawialiśmy z S. Wryczą, pracownicy 
usuwali dwie awarie. Okazuje się, że na sieci 
wodociągowej zdarzają się one stosunkowo 
rzadko. Systematyczna modernizacja instalacji 
sprawia, że z każdym rokiem jest ich coraz 
mniej .  Najwięcej  awar i i  jes t  w s iec i 
k a n a l i z a c y j n e j .  C z ę s t e  w y j a z d y  s ą 
spowodowane zapychaniem się rur. Takich 
zatorów odnotowuje się od kilku do kilkunastu 
dziennie.  Przyczyną jest  niewłaściwa 
eksploatacja. Użytkownicy wrzucają resztki 
jedzenia, materiały higieniczne oraz inne 
odpady,  które nie powinny trafiać do 
kanalizacji.

Jedne inwestycje zakończone,
kolejne są w planach

Pierwszy
memoriał

Stowarzyszen ie  Rozwoju  So lca 
Kujawskiego zorganizowało I Memoriał 
im. Johna Damskiego .  20 września 
w Szkole Podstawowej nr 1, która była 
partnerem tego wydarzenia, spotkali się 
uczniowie soleckich szkół podstawowych by 
w sportowej rywalizacji upamiętnić patrona 
zawodów.

Przedstawicielka stowarzyszenia Alicja 
Żaguń przybliżyła młodym solecczanom 
sylwetkę J. Damskiego, bohatera II wojny 
światowej ,  odznaczonego medalem 
„Sprawiedliwy wśród Narodów Świata” za 
ratowanie Żydów podczas niemieckiej 
okupacji, mieszkańca naszego miasta, który 
tutaj rozwijał swoje sportowe umiejętności. 
Był lekkoatletą i piłkarzem. Trenował 
w Klubie Sportowym Unia Solec Kujawski 
oraz w Towarzystwie Gimnastycznym 
„Sokół”.

Wśród zaproszonych gości była Halina 
Paszkowska, wnuczka brata J. Damskiego 
Władysława, która przybyła do Solca wraz 
z  m ę ż e m .  I m p r e z a  o d b y ł a  s i ę  p o d 
honorowym patronatem burmistrza Adama 
Michalaka, a honorowym gościem był 
M a rc i n  We s o ł o w s k i ,  s p o r t o w i e c , 
lekkoatleta, mający na swoim koncie wiele 
m e d a l i  z a w o d ó w  k r a j o w y c h 
i międzynarodowych, uczestnik igrzysk 
paraolimpijskich w Atenach w 2004 r.

Przed oficjalnym otwarciem zawodów 
głos zabrała dyrektor SP 1 Małgorzata 
Niedźwiedzka. Życzyła dobrej rywalizacji 
i rozwijania swojej sprawności fizycznej. 
Z  ko le i  Elżb ie ta  Wysocka ,  p rezes 
stowarzyszenia przekazała kilka słów 

skierowanych do uczniów przez mieszkająca 
w USA córkę J. Damskiego: - Nie potrafię 
wyrazić, jak bardzo jestem zaszczycona i jak 
bardzo doceniam to, co robicie dla mojej 
rodziny, dla mojego szanownego, dobrego 
ojca. Mam nadzieję, że pewnego dnia, może 
n a w e t  w k r ó t c e  o d w i e d z ę  P o l s k ę , 
a szczególnie Solec Kujawski i poznam was 
wszystkich, którzy poświęcacie swoją 
energię i ćwiczycie, tak, jak mój ojciec 
ćwiczył kiedyś w Solcu Kujawskim.

Po części oficjalnej, młodzi sportowcy 
udali się w miejsca rywalizacji. Były m.in. 
biegi, tor przeszkód, koszykówka, piłka 
nożna. Rywalizacji sportowej towarzyszyła 
wystawa poświęcona patronowi zawodów, 
przygotowana w holu szkoły, a przed 
budynkiem s t rażacy soleckie j  OSP 
rozstawili ściankę wspinaczkową.
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Bilety do nabycia w kasie SCK, przez 
www.sck-solec.com oraz kupbilecik.pl. 
Szczegóły  i  opis  wydarzenia  na 
www.sck-solec.com oraz Fb SCK.

Kulturalny
przekładaniec
DRZWI  OTWARTE  W  SCK
19 września Soleckie Centrum Kultury 

zaprosiło na DRZWI OTWARTE. Dziękuje za 
tak liczny udział i ma nadzieję, że wśród 
propozycji zajęć, każdy znalazł coś dla siebie. 
Serdeczne podziękowania dla wszystkich 
w o l o n t a r i u s z y,  k t ó r z y  w s p o m o g l i 
w organizacji tego wydarzenia.

NAJEŻONE  MIASTO
„ZAJEŻONE I NAJERZONE MIASTO - 

Jeże dawniej i dziś” – pod takim tytułem 
Ośrodek Rehabilitacji Zwierząt “Azyl dla 
Jeży” przy Fundacji “JeKo” przy współpracy 
z SCK organizuje Dzień Jeża. 28 września 
w godz. 15.00 – 18.00 zapraszamy do SCK, 
gdzie będzie moc atrakcji. W programie: 
WYKŁAD: NajeRZone miasto - tajemnice 
krótkonogich lotników; PRELEKCJA: “Jeż 
miejski Zwierz”; WARSZTATY: “Jeżowa 
Pierwsza Pomoc”, “Kuchenne, Jeżowe 
Rewolucje” i budowa “Jeżowej Stołówki”; 
zajęcia plastyczne dla najmłodszych; konkurs 
plastyczny “Mój Przyjaciel Jeż”; animacje, 
tańce, malowanie twarzy, bańki; JeżoSHOP. 
Będą:  Animal  Patrol  i  Towarzystwo 
Przyrodnicze “Kawka”.

ODBLASKOWE  PIERWSZAKI
Do szkoły we wrześniu wróci ponad 6 mln 

dzieci, dla części z nich będzie to pierwsze 
przekroczenie murów szkoły. Rozpoczęcie 
e d u k a c j i  t o  d u ż e  p r z e ż y c i e  i  d l a 
pierwszoklasisty i dla jego rodzica. Szykując 
dziecku wyprawkę szkolną, najczęściej 
myślimy o tym, żeby było schludnie ubrane 
i miało w plecaku wszystkie potrzebne 
artykuły papiernicze. Często zapominamy 
o "drodze", jaką nasze dziecko musi pokonać, 
by dostać się do i ze szkoły.

Soleckie Centrum Kultury przy wsparciu 
Komisariatu Policji w Solcu Kujawskim 

p o s t a w i ł o  s o b i e  z a  c e l  e d u k a c j ę 
pierwszoklasistów na temat widoczności 
pieszych w ruchu drogowym, ze szczególnym 
naciskiem na to, jak zwykły odblask może 
mieć ogromny wpływ na ochronę naszego 
życia i zdrowia. Tak narodził się pomysł na 
projekt ODBLASKOWE PIERWSZAKI, 
który można zrealizować dzięki środkom 
Fundacji Inter Cars i Wielkiej Wyprawy 
Maluchów w ramach programu grantowego 
#Drogowskaz.

Poprzez rozmowy z policjantami, 
warsztaty, na których dzieci wykonają swoje 
własne odblaski, przemarsz pierwszaków 
przez miasto i zorganizowanie koncertu dla 
dzieci – organizatorzy chcą przekazać im 
n a j w a ż n i e j s z e  z a s a d y  z w i ą z a n e 
z bezpieczeństwem pieszych na drodze. 
Koncert, który będzie podsumowaniem 
projektu, odbędzie się 1 PAŹDZIERNIKA 
o GODZ. 10.30 na PLACU JANA PAWŁA II. 
Zapraszamy wszystkich do udziału w tym 
wydarzeniu. Spotkajmy się na soleckim 
rynku by bawić się wspólnie z "Centrum 
Uśmiechu"!

KINO  KULTURA
Kino Kultura wraca. Już 4 października 

zapraszamy na pierwsze seanse. Dla dzieci 

film animowany pt. „Arka Noego. Ahoj 
przygodo!” - jedna Arka Noego, dwie myszy, 
setki zwierząt i tysiące kłopotów! Czy 
piosenka jest dobra na wszystko? To się okaże, 
gdy przedstawiciele rozmaitych gatunków 
z o rg a n i z u j ą  m u z y c z n y  k o n k u r s  n a 
najsłynniejszej łajbie świata! Oto niezwykle 
oryginalna, zabawna i rozśpiewana wersja 
jednej z najbardziej znanych historii wszech 
czasów. W filmie widzowie usłyszą serię 
klasycznych piosenek inspirowanych 
twórczością światowej sławy poety Viniciusa 
de Moraesa. Seans o godz. 17.00 dla dzieci od 
lat 5. Czas – 95 min.

Dla starszej widowni - film kostiumowy, 
przygodowy pt.  „Hrabia Monte Christo” – 
to epicka ekranizacja ponadczasowego dzieła 
Aleksandra Dumasa. Opowieść o spisku, 
zemście, miłości i narodzinach pierwszego na 
świecie zamaskowanego mściciela. Historia 
legendarnego hrabiego, którego czyny do dziś 
poruszają serca i wyobraźnię kolejnych 
pokoleń, to nowocześnie zrealizowane, 
spektakularnie kino przygodowe, pełne 
niesamowitych zwrotów akcji, efektów i 
trzymających w napięciu momentów. Seans o 
godz. 19.00 dla widzów od lat 15. Czas – 178 
min.
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Sport i rekreacja

Blisko pięciokilometrowa trasa ósmej 
edycji  popularnego Biegu Najeżonego 
Przeszkodami „Jeżyk”, prowadziła przez 
urokliwe, ale i wymagające tereny Leśnictwa 
Rudy.  Jak zawsze naszpikowana była 
naturalnymi oraz specjalnie na to wydarzenie 
zaprojektowanymi atrakcyjnymi przeszkodami. 
Błotne wizyty w bagnach, zapierające oddech 
strome podbiegi, czy wdrapywanie się na 
wysokie bele słomy na długo pozostaną 
w pamięci uczestników. Każdy pokonywał 
dystans w odpowiednim dla siebie tempie więc 
rozpiętości czasowe na mecie były znaczne. 
Nad uczestnikami zlitowała się pogoda, która 
pozwoliła rozegrać bieg bez deszczu, stąd 
organizatorzy mogli cieszyć się z bardzo 
wysokiej frekwencji – udział wzięło 217 osób. 
K a ż d y  d o t a r ł  d o  m e t y  s z c z ę ś l i w i e , 
a  z d e c y d o w a n a  w i ę k s z o ś ć  j u ż  t e r a z 
z a p o w i e d z i a ł a  c h ę ć  u c z e s t n i c t w a 
w przyszłorocznej edycji.

Jeśli chodzi o wyniki sportowe, wśród 

kobiet najszybciej do mety dotarła Jolanta Żal 
(Bydgoszcz) w czasie 43 minuty i 47 sekund. 
Pozostałe miejsca na podium zdobyły Agata 
Misiak (Solec Kujawski) – 44:13 oraz Alina 
Podbielska (Toruń) – 44:14. Sklasyfikowano 
119 kobiet.

W gronie mężczyzn najlepszy okazał się 
Patryk Hołtyn (Bydgoszcz) z czasem 32 minut 
i 23 sekund. Drugie miejsce zajął Mariusz Popa 
(Wojnowo) – 32:54, zaś trzecie Przemysław 
Ustrzycki (Dąbrowa Chełmińska) – 34:24. 
W biegu udział wzięło 98. zawodników. Sędzią 
głównym zawodów był Wojciech Lutowski. 

Po zakończeniu biegu najlepsze trzy osoby 
w  k l a s y fi k a c j a c h  k o b i e t  i  m ę ż c z y z n 
uhonorowane zosta ły  pucharami oraz 
nagrodami  rzeczowymi ,  zaś  wszyscy 
uczestnicy otrzymali, bezpośrednio na mecie, 
pamiątkowe medale. Nagrodzono także trójki 
najlepszych zawodników z Solca Kujawskiego 
– tu zwyciężyli Agata Misiak przed Patrycją 
Ławniczak i Beatą Nawrocką wśród kobiet 

oraz Artur Rzętkowski przed Konradem 
Bednarkiem i Mariuszem Ussem wśród 
mężczyzn. Najstarszymi uczestnikami biegu 
byli: Dorota Juskowiak (Kruszwica) oraz 
Marian Górski (Solec Kujawski).

Ostatnim akcentem imprezy był ciepły 
poczęstunek, przy którym uczestnicy oraz 
w s p i e r a j ą c y  i c h  k i b i c e  w y m i e n i a l i 
doświadczenia z tegorocznej rywalizacji.

Organizatorami imprezy byli MUKS 
„Start” Solec Kujawski (prezes Marek 
Roliński) oraz OSiR Solec Kujawski przy 
pomocy Gminy Solec Kujawski, OSP Solec 
Kujawski, Nadleśnictwa Solec Kujawski oraz 
Zakładu Gospodarki Komunalnej w Solcu 
Kujawskim. Patronat nad imprezą objął 
Starosta Bydgoski – Piotr Kozłowski. W gronie 
sponsorów znaleźli się: Drobex (sponsor 
główny), Tylpol, Aljot, Mawi Wiesław 
Machowski, Piekarnia Grochola, Spoko Hubert 
Lejk Wojciech Skorek, Pasaco, Roszak, 
Unimech Jan Majchrowski, Chemsol, Solplus, 
Roletka Tomasz Jeziorski, Active Planet, 
Tomasz Pacek, Szymon Raczyński oraz LGD 
Trzy Doliny. Organizatorzy dziękują również 
firmom – Duo Medic (opieka medyczna), LSV 
Technika (nagłośnienie), portal b4sport.pl 
(pomiar czasu), Bar u Justyny (wyżywienie), 
byłemu dyrektorowi soleckiego OSiR 
Zbigniewowi Wawrzyniakowi (prowadzenie 
imprezy), wolontariuszom oraz osobom 
dokumentującym imprezę fotograficznie – 
Marcinowi Lichockiemu, Nikodemowi 
Czakiemu oraz Wojciechowi Skorkowi.

Dokładne wyniki biegu na stronie: 
h t t p s : / / w y n i k i . b 4 s p o r t . p l / v i i i - b i e g -
najezony.../e5752.html

Fot. W. Skorek

Ogromny wysiłek,
ale i satysfakcja

Piąty Solecki Rajd Rowerowy z okazji 
Światowego Dnia Bez Samochodu, 
którego organizatorem był Uczniowski 
Klub Sportowy „Top”, objęty został 
Honorowym Pa t rona tem S ta ros ty 
Bydgoskiego. Współorganizatorami 
imprezy, kótra odbyła się 22 września, byli 
Gmina Solec Kujawski, Ośrodek Sportu 
i Rekreacji w Solcu Kujawskim oraz Salon 
Rowerowy Aljot Solec Kujawski.

„ 2 2  w r z e ś n i a ”  t r a d y c y j n i e 
podsumowuje  Europejski  Tydzień 
Mobilności, który zachęca między innymi 
do korzystania z innych źródeł transportu 
niż samochody. Akcje promują zmianę 

zachowań na rzecz aktywnej mobilności, 
transportu publicznego i innych czystych, 
inteligentnych rozwiązań transportowych.

Z roku na rok chętnych biorących 
udział w tej sympatycznej przejażdżce jest 
coraz więcej. W tegorocznej edycji 
pojechało aż 67. cyklistów, którzy przebyli 
12 - kilometrową trasę, wiodącą soleckimi 
ścieżkami rowerowymi. Przejazd był 
bezpiecznie pilotowany przez radiowóz 
policji oraz osoby z zaprzyjaźnionego 
Klubu Turystów Rowerowych „Torpedo” 
Solec Kujawski.

Uczestnikami rajdu byli indywidualni 
miłośnicy turystyki rowerowej. Po raz 
kolejny licznie reprezentowana była brać 
uczniowska i nauczycielska soleckiego 
Zespołu Szkół Ogólnokształcących 
i Zawodowych. Po rajdzie każdy uczestnik 
otrzymał komplet lampek rowerowych, 
które na pewno przydadzą się podczas 
kolejnych wycieczek.

Dzień
bez samochodu

Anna Ostrowska po raz kolejny 
zdobyła lur najlepszej rowerzystki 
bydgoskiej metropolii. Zajęła drugie 
miejsce w klasyfikacji indywidualnej. 
W rywalizacji o miano Rowerowej Stolicy 
Polski przejechała 3659 kilometrów. 
Nasza gmina z wynikiem 92 203 km zajęła 
trzecią lokatę przegrywając rywalizację 
z Białymi Błotami i Osielskiem.

Fot. Stowarzyszenie Metropolia Bydgoszcz

https://wyniki.b4sport.pl/viii-bieg-najezony-przeszkodami-jezyk/e5752.html?fbclid=IwZXh0bgNhZW0CMTAAAR2QxQgUufErJqpUi5_2cyLeP9dUEFY1maOA2Uby-Fe-CRGlS1KyDcudcjQ_aem_F3nOTvsKy91dEDx9k2SWnQ
https://wyniki.b4sport.pl/viii-bieg-najezony-przeszkodami-jezyk/e5752.html?fbclid=IwZXh0bgNhZW0CMTAAAR2QxQgUufErJqpUi5_2cyLeP9dUEFY1maOA2Uby-Fe-CRGlS1KyDcudcjQ_aem_F3nOTvsKy91dEDx9k2SWnQ


Jak co roku marszałek województw 
ogłosił konkurs na najbardziej pomysłowy 
witacz dożynkowy. Z naszej gminy zgłoszono 
ten przygotowany przez sołectwo Otorowo – 
Makowiska. Łączna wysokość nagród 
finansowych dla laureatów Konkursu w 2024 
roku wynosi 10.000 zł. 

Prace należy dostarczyć do 3 października 2024 roku do godz 15.00 do 
budynku Środowiskowego Domu Samopomocy przy ul. 29 Listopada 10.

„Wiele jest słów aby wyrazić wdzięczność, 
lecz najlepsze jest proste słowo Dziękuję” (...) 
Takimi słowami swoją wdzięczność wyrażają 
organizatorzy Integracyjnego Konkursu 
Latawców. Słowa te kierują do ludzi i instytucji, 
które wsparły organizację drugiej edycji 
konkursu. Dziękują wolontariuszom z Zespołu 
Szkół Ogólnokształcących i Zawodowych 
w Solcu Kujawskim pod opieką Pawła 
Marche la ,  Kołu  Gospodyń Wie jsk ich 
z Sołectwa Otorowo-Makowiska, Wiesławowi 
Czajorowi, Marii Przybysz, Marioli Serockiej, 
Natalii Glinieckiej -Kucybale (zumba), 
Leszkowi Marchelowi, Soleckiemu Centrum 
Kultury, Nadleśnictwu  Solec Kujawski, 
Ochotniczej  Straży Pożarnej  w Solcu 
Kujawskim, Policji, TV Solec, Gazecie 
Pomorskiej. - Składamy podziękowania  
naszym sponsorom urzędowi miejskiemu za 
wsparcie w realizacji projektu pt. „Dzień 
l a t a w c a  -  w y b i e r a m  m a r z e n i a ,  n i e 
uzależnienia”,  P.D.  Drobex,  Markowi 
Orlikowskiemu, Polkorn - Piekarni z Cukiernią, 
Wytwórni Octu i Majonezu „Ocetix”, firmie 
Niewieścin oraz anonimowemu darczyńcy. 
Wkład pracy kadry i podopiecznych ŚDS 
w organizację był duży, jednak bez waszej 
pomocy, wsparcia, nie byłaby możliwa 
organizacja konkursu. Jesteśmy wdzięczni za 
wypożyczenie namiotów, podestów, pyszną 
grochówkę, pomoc medyczną, tańce, wystawy, 
konkursy, wsparcie w pracach gospodarczych 
i wielu innych form wsparcia – podkreśliła 
Beata Rogowska, kierownik ŚDS.

Ona też przed rozpoczęciem konkursu, 
który odbył się na nadwiślańskich błoniach, 
skierowała kilka słów do zaproszonych gości. 
Do Solca Kujawskiego przyjechali bowiem 
podopieczni siedemnastu środowiskowych 
domów z całego województwa. Inowrocław, 
Żnin, Tuchola, Więcbork, Toruń, Bydgoszcz, 
Świecie to tylko niektóre z reprezentowanych 
miejscowości. B. Rogowska mówiła o zdrowym 
i aktywnym spędzaniu wolnego czasu oraz 
przeciwdziałaniu wszelkim uzależnieniom, na 
które jesteśmy narażeni. Wspomniała o bardzo 

ważnym celu, przyświecającym organizacji 
konkursu. Jest nim integracja społeczna. Ważna 
jest  także popularyzacja modelarstwa 
i zawodów latawcowych.

Kulminacyjnym punktem imprezy był 
oczywiście konkurs latawców. Nie wszyscy 
opanowali jeszcze technikę, dlatego niektóre 
loty były krótkie.  Było jednak widać 
zaangażowanie i twórcze podejście do 

konstrukcji modeli. Przed, w trakcie i po 
rywalizacji wolontariusze z ZSOiZ roznosili 
uczestnikom poczęstunek i słodki i z grilla. 
Można było też skosztować grochówki, pysznej, 
a jakże. Na koniec przedstawiciele ŚDS-ów 
otrzymali upominki ufundowane i przekazane 
przez Drobex, gminę i radnych z klubu „Łączy 
nas Solec”, a uczestnicy konkursu dostali 
puchary i nagrody.

Integracja



Zakład Ubezpieczeń Społecznych 
zorganizował dyżur telefonicznych dla 
rodziców najmłodszych dzieci dotyczący 
świadczeń z programu „Aktywny Rodzic”. 
Oto najczęściej  zadawane pytania 
i odpowiedzi ekspertów.

1. Jesteśmy rodzicami aktywnie 
zawodowo. Naszym dwuletnim dzieckiem 
zajmuje się babcia. Czy aby otrzymać 
świadczenie aktywni rodzice w pracy, 
z  b a b c i ą  t r z e b a  z a w r z e ć  u m o w ę 
uaktywniającą?

Odp. Nie. Nie jest to warunek do 
przyznania świadczenia Aktywni rodzice 
w pracy. Badana będzie indywidualna 
i łączna aktywność zawodowa rodziców. 
Natomiast jeśli państwo popiszecie 
z babcią umowę uaktywniającą, to składki  
za nianie sfinansuje budżet państwa od 
podstawy, którą stanowi kwota nie wyższa 
niż połowa minimalnego wynagrodzenia 
za pracę.

2. Do stycznia 2025 roku mam 
przyznany rodzinny kapitał opiekuńczy, po 
1 0 0 0  z ł  m i e s i ę c z n i e .  C z y  m o g ę 
w październiku złożyć wniosek o aktywni 
rodzice w pracy?

Odp. W miesiącu przysługuje tylko 
jedno świadczenie. Składając wniosek 
w październiku o świadczenie aktywni 
rodzice w pracy,  jeśli spełni pan wszystkie 
warunki (m.in. warunek aktywności 
zawodowej ,  a  dziecko nie  będzie 
uczęszczało do żłobka), nabędzie pan 
p r a w o  d o  t e g o  ś w i a d c z e n i a  o d 
1 października 2024 r., a prawo do 
rodzinnego kapitału opiekuńczego (RKO) 
zostanie uchylone od tego dnia. To 
oznacza, że do 30 września będzie pan 
pobierał RKO po 1000 zł miesięcznie, a od 
1 października świadczenie aktywni 
rodzice w pracy po 1500 zł miesięcznie. 
W przypadku nabycia prawa do jednego 
z nowych świadczeń nie ma możliwości 
powrotu do otrzymania RKO. 

3. P o b i e r a m  ż ł o b k o w e .  C z y 
w październiku muszę wycofać wniosek, 
aby dostać nowe świadczenie aktywnie 
w żłobku, gdzie kwota dofinansowania 
sięga do 1500 zł? 

Odp. Nie musi pani wycofywać 
wniosku. Wystarczy, że w październiku 
złoży pani wniosek o świadczenie 
aktywnie w żłobku.  Jak zostanie 
przyznane nowe świadczenie, to otrzyma 
pani na PUE ZUS decyzję uchylającą tzw. 
żłobkowe i informację o przyznaniu 
świadczenia aktywnie w żłobku.

4. Żona nie pracuje, a ja pracuję za 
granicą. O jakie  świadczenia z nowego 
programu Aktywny Rodzic mogę się 
ubiegać na roczne dziecko? Jest to nasze 
jedyne dziecko.

Odp.  Na ten moment jeśli dziecko 

uczęszcza do żłobka, klubu dziecięcego 
lub korzysta z opieki dziennego opiekuna, 
może pan złożyć wniosek o dofinasowanie 
do żłobka.  Wniosek należy złożyć 
e lek t ron iczn ie  za  pośrednic twem 
Platformy Usług Elektronicznych ZUS 
(eZUS),  apl ikacj i  mZUS,  por ta lu 
Emp@tia lub bankowości elektronicznej. 
Wysokość dopłaty wynosi maksymalnie 
400 zł miesięcznie, jednak nie więcej niż 
faktyczna opłata ponoszona przez rodzica 
za pobyt dziecka w żłobku, klubie 
dziecięcym lub u dziennego opiekuna. 
O p ł a t a  z a  p o b y t  t o  k w o t a  p o 
uwzględnieniu zniżek, dotacji z budżetu 
gminy lub środków unijnych. Nie wlicza 
się do niej kosztów za wyżywienie. 
Natomiast od 1 października będzie mógł 
pan skorzystać z jednego z dwóch 
świadczeń z programu Aktywny Rodzic. 
P i e r w s z e  ś w i a d c z e n i e 
to aktywnie w żłobku, które zastąpi obecne 
tzw. żłobkowe. Jego wysokość to 
maksymalnie 1500 zł lub 1900 zł 
w przypadku dziecka z odpowiednim 
orzeczeniem o niepełnosprawności. Może 
pan też, zamiast aktywnie w żłobku 
wybrać świadczenie aktywnie w domu. 
Świadczenie to przysługuje na każde 
dzieckow rodzinie, w wieku od 12 do 35 
miesiąca życia. Świadczenie aktywnie 
w domu przysługuje w wysokości 500 zł 
miesięcznie na dziecko, niezależnie od 
tego,  czy  dziecko ma orzeczenie 
o niepełnosprawności.

5. Mój syn ma 23 miesiące i chodzi 
do żłobka.  Mąż i ja pracujemy. Od 
września ubiegłego roku korzystam 
z dofinasowania do żłobka. Czy od 
1 października 2024 r. mogę złożyć 
wniosek o  dodatkowe świadczenie 
aktywni rodzice w pracy?

Odp. Nie. Świadczenie aktywni 
rodzice w pracy nie przysługuje, jeśli 
dziecko uczęszcza do żłobka, przedszkola, 
klubu dziecięcego lub jest pod opieką 
d z i e n n e g o  o p i e k u n a .  P o z a  t y m 
równocześnie (w tym samym miesiącu) 
można pobierać tylko jedno ze świadczeń – 
albo dofinansowanie do żłobka, albo RKO, 
albo aktywnie w domu, albo aktywni 

rodzice w pracy, albo aktywnie w żłobku. 
Jeżeli chce pani otrzymać świadczenia 
, , a k t y w n i e  w  ż ł o b k u ”  z a m i a s t 
dofinansowania do żłobka ze względu na 
zmianę wysokości dofinansowania opłaty 
za pobyt dziecka w żłobku to musi pani 
złożyć wniosek o to świadczenie. Kwota 
dofinansowania od października wyniesie 
do 1500 zł miesięcznie, a na dziecko, które 
m a  s t o s o w n e  o r z e c z e n i e 
o niepełnosprawności – do 1900 zł nie 
więcej jednak niż faktyczna opłata 
ponoszona przez rodzica. Do opłaty tej 
opłaty nie wlicza się opłaty za wyżywienie. 
Nie ma konieczności składania odrębnej 
informacji o rezygnacji z dofinansowania 
do żłobka.

6. Jestem matką,  która razem 
z mężem  wychowuje bliźnięta, które mają 
10 miesięcy. Nie pracuję, bo opiekuję się 
dziećmi. Pobieram 800+. Czy jak dzieci 
skończą 12 miesięcy, to otrzymam 
świadczenie aktywnie w domu na  dwójkę 
bliźniąt?

Odp. Tak, ponieważ świadczenie 
aktywnie w domu w kwocie 500 zł 
miesięcznie  przysługuje na każde dziecko 
w rodzinie, które ma 12 miesięcy, a jeszcze 
nie skończyło 35. miesiąca życia. Wniosek 
o świadczenie aktywnie w domu może pani 
złożyć najwcześniej w miesiącu, w którym 
dzieci kończą 12. miesiąc.

7. Jestem uchodźcą, mam status 
UKR. Z jakich świadczeń od października 
mogę skorzystać w ramach programu 
Aktywny Rodzic? 

Odp. Od 1 października będzie pani 
mogła ubiegać się o świadczenie aktywnie 
w żłobku na dziecko w wieku od 12 do 35. 
miesiąca życia, pod warunkiem że wraz 
z dzieckiem przebywa pani legalnie 
w  P o l s c e  z e  s t a t u s e m  „ U K R ” 
nieprzerwanie przez co najmniej 365 dni. 
Natomiast nie będzie miała pani prawa do 
świadczenia aktywni rodzice w pracy czy 
ś w i a d c z e n i a  a k t y w n i e  w  d o m u . 
Ś w i a d c z e n i e  t e  n i e  p r z y s ł u g u j ą 
obywatelom Ukrainy, którzy przybyli do 
P o l s k i  w  z w i ą z k u  z  d z i a ł a n i a m i 
wojennymi. O te świadczenia mogą 
ubiegać się cudzoziemcy, o ile spełniają oni 
warunek legalnego pobytu w Polsce np. na 
podstawie karty pobytu z dostępem do 
rynku pracy.

Krystyna Michałek
regionalny rzecznik prasowy ZUS 

w województwie kujawsko-pomorskim

O co najczęściej
pytają rodzice?

AKTYWNY RODZIC



Stowarzyszenie Wspierania Rodzin we 
współpracy z Centrum Usług Społecznych 
w Solcu Kujawskim realizuje projekt pn.: 
„Dobre zdrowie to podstawa i aktywność, 

i  zabawa” ,  k tórego  ce lem jes t 
uświadomienie i poszerzenie wiedzy na 
temat zdrowego stylu życia poprzez 
spotkania edukacyjno-integracyjne osób 
z niepełnosprawnościami i seniorów.

W ramach projektu zorganizowano 
k i l k a  s p o t k a ń  z e  s p e c j a l i s t a m i 
z  fizjoterapeutką Izabelą Górską , 
p s y c h o l o g i e m  M a r t ą  Ż y ł ą  o r a z 
dietetyczką Natalią Korniluk z firmy 
MED-DIETA. Ponadto odbyło się jeszcze 
j e d n o  s p o t k a n i e  z  p i e l ę g n i a r k ą 
środowiskowo-rodzinną Anną Blechacz. 
Tematyką spotkania była higiena osobista, 
a  także omówienie podstawowych 
i kluczowych informacji na temat chorób 
oraz czynników, które wpływają na ich 
powstawanie. Spotkania cieszyły się 
dużym za in te resowaniem,  a  sami 
uczestnicy chętnie brali udział w dzieleniu 
się swoimi doświadczeniami związanymi 
ze zdrowiem. Na zakończenie projektu 
zorganizowano dwudniową wycieczkę do 
C i e c h o c i n k a  d l a  o s ó b 
z niepełnosprawnościami, które na co dzień 
uczęszczają  do  Warsz ta tu  Terapi i 
Zajęciowej i seniorów z Klubu „Stokrotka' 
z zapewnieniem wyżywienia i atrakcji.

Projekt współfinansowany jest przez 
Gminę Solec Kujawski, a organizatorzy, 
również za naszym pośrednictwem, 
s e r d e c z n i e  d z i ę k u j ą  w s z y s t k i m 
s p e c j a l i s t o m ,  k t ó r z y  z  d u ż y m 
z a a n g a ż o w a n i e m  p r z e p r o w a d z i l i 
spotkania dla uczestników projektu.

Dobre zdrowie
to podstawa
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